
SERGIU OPRESCU, ARB:

"Sistemul bancar a încheiat anul 2016
cu un sentiment pozitiv"

2016 a fost un an bancar marcat
de multiple evenimente - au fost
aprobate Legea dãrii în platã ºi Le-
gea conversiei, au fost judecate
numeroase procese deschise de
clienþi în instanþã, au fost vândute
portofolii importante de credite
neperformante, au fost modificate
condiþiile de creditare etc. În acest
context, încã de la început se anti-
cipa cã anul trecut urma sã fie unul
complex, potrivit domnului Sergiu
Oprescu, preºedintele Consiliului
Director al Asociaþiei Române a
Bãncilor (ARB). Domnia sa ne-a de-
clarat: "Vedeam foarte multe influ-
enþe la începutul lui 2016 care pu-
teau sã vinã ºi din factorii interni ai
sistemului, dinspre zona de regle-
mentare europeanã sau naþionalã
etc., dar ºi din zona externã lui,
întrucât la începutul anului trecut
erau deja mai multe semnale cu
privire la influenþele ce urmau sã
vinã în sistemul bancar, unele din-
tre ele de naturã legislativã. La

acestea se adaugã ºi influen-
þele venite din zona geo-

politicã internaþiona-
lã. Toate aceste ele-
mente puteau sã
aibã o anumitã in-
fluenþã asupra par-
cursului economic

ºi, ca atare, asupra
sistemului bancar în

2016. În acest context,
care a fost destul de com-

plicat ºi complex, cred cã sistemul
bancar ºi-a reafirmat stabilitatea
structuralã. ªi-a reconfirmat, pe de
o parte, nivelul foarte ridicat de ca-
pitalizare, indicatorul de solvabili-
tate fiind de circa 19%, la septem-
brie 2016, ºi, pe de altã parte, lichi-
ditatea imediatã, de aproape 38%,
aceasta fiind una dintre cele mai
mari lichiditãþi imediate din zona
euro. Cei doi indicatori aratã ceea
ce eu numesc stabilitate structura-
lã a sistemului".
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Anul 2016 a fost, pentru piaþa
bancarã, primul an de revenire la o
profitabilitate operaþionalã realã,
pe care nu o mai avusese de ceva
timp, mai ales cã, dupã perioada
de crizã, am avut o perioadã destul
de lungã de "pierdere" în sistem, a
completat domnul Oprescu, con-
cluzionând: "Eu cred cã sentimen-
tul cu care sistemul bancar a înche-
iat anul 2016 este unul pozitiv, în
general. Iar optimismul cu care sis-
temul bancar se uitã la economie
se transferã, ulterior, în economie,
prin activitatea de creditare, prin
îndeplinirea rolului de principal fi-
nanþator al economiei. Este un op-
t i m i sm c ar e se baz e az ã pe
încrederea pe care, încet-încet,
încercãm sã o construim între noi
ºi clienþi".

Referitor la efectele legilor pri-

vind darea în platã ºi conversia,
Sergiu Oprescu ne-a precizat cã, la
prima vedere, impactul pe care
acestea l-ar fi avut asupra sistemu-
lui sau economiei în anul 2016 încã
nu a fost cuantificabil la adevãrata
lui dimensiune, pentru cã, în pri-
mul rând, casele care au fost date
în platã nu au fost repuse în circui-
tul economic, fiind blocate în di-
verse faze procedurale în instanþã.
"Acestea vor afecta, din punct de
vedere economic, numai când vor
reintra în circuitul comercial ºi
atunci vom putea evalua ºi noi
care sunt efectele reale ale Legii
dãrii în platã", considerã banche-
rul. Domnia sa a reiterat cã volu-
mul de notificãri privind darea în
platã, care a fost comunicat de
BNR, nu a fost acela estimat iniþial
(nici de o parte, nici de cealaltã), ci
mult mai redus.

Sergiu Oprescu susþine cã solu-

þia pe fond la toate problemele
clienþilor cu credite în CHF este le-
gatã de mai multã comunicare, de
la caz la caz, între bancã ºi clientul
sãu.

Oprescu: "Poate cã Legea

dãrii în platã a fost ºi un

element de resetare în sens

pozitiv a dimensiunii

avansului, la nivelul întregii

societãþi ºi a întregii pieþe"

Preºedintele ARB explicã majora-
rea volumului depozitelor în mai
multe feluri: "O explicaþie este cã
omul începe sã aibã nevoie din ce
în ce mai mult de serviciile pe care
sistemul bancar le pune la dispozi-
þie, de siguranþa pe care o are prin
accederea la astfel de servicii ban-
care, de faptul cã poate sã facã plã-
þi prin mobile banking, prin inter-
net banking, de faptul cã poate sã

interacþioneze cu alþi provideri de
servicii bancare având un cont în
sistem, de faptul cã întreaga piaþã
se digitalizeazã ºi bãncile încep sã
ofere soluþii în aceastã zonã digita-
lã, iar oamenii fac tot felul de ope-
raþiuni prin bancã. Utilizarea servi-
ciilor bancare de cãtre populaþie
creºte într-un ritm susþinut ºi,
ast f e l , c r e ºt e º i i nc lu z i u ne a
financiarã".

Creditarea a avut o creºtere mo-
deratã în cursul anului 2016, susþi-
ne Sergiu Oprescu, menþionând cã
procesul de curãþare contabilã de
anul trecut are impact pe volumul
brut de credite: "Creºterea mode-
ratã pe care o avem s-ar putea sã
aibã în spate o accelerare a origi-
nãrii de credit, o creºtere a creditu-
lui nou acordat. Majorarea creditu-
lui neguvernamental nu este foar-
te mare, dar dacã ne uitãm din
punct de vedere al intrãrilor ºi
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ieºirilor, în cursul anului 2016, s-ar
putea sã descoperim cã originarea
de credit a luat un avans destul de
important. Creºterea de credit nou
acordat s-a întâmplat pe douã pa-
liere, cel puþin. În primul rând vor-
bim despre persoanele fizice, mai
ales de segmentul de consum,
pentru cã a fost mai puþin afectat
din punct de vedere legislativ ºi
comunicaþional. S-a continuat o
accelerare pe acest segment, fãrã
ca prin aceastã accelerare a credi-
tului de consum sã inducem în
sistem un risc suplimentar. Am
c r e sc u t c r e d i t ar e a î n z ona
creditului de consum cu aceleaºi
filtre de risc".

Creditul ipotecar a cunoscut o
gâtuire care a fost generatã de
întreaga comunicare cu privire la
Legea dãrii în platã, subliniazã
domnul Oprescu. ªeful ARB a com-
pletat: "Reacþia normalã a bãncilor
a fost sã se uite la criteriile de califi-
care, unul din elemente fiind ºi ni-
velul avansului. Acest lucru nu a fã-
cut decât sã þinã deoparte de o po-
sibilã calificare un segment din ce-
rerea de credite ipotecare, seg-
ment care, anterior, era calificabil.
Dupã creºterea avansului, acest
segment a devenit necalificabil.
Ulterior deciziei CCR, sistemul a fã-
cut o revenire, dar nu totalã ºi nu la
nivelul primei iteraþii. S-a fãcut o
revenire cãtre niveluri mai accep-

tabile de avans. Puþine bãnci cred
cã s-au mai întors acolo de unde au
plecat, deci s-a pierdut o parte din
capacitatea de finanþare. În acelaºi
timp, s-ar putea sã se fi câºtigat în
zona de neperformanþã, în sensul
cã acel cost al riscului pe viitor s-ar
putea sã fie mai bun. Poate cã a
fost ºi un element de resetare în
se ns poz i t i v a d i m e nsi u ni i
avansu lu i , la nive lu l înt reg i i
societãþi ºi a întregii pieþe".

2016 a fost un an în care credita-
rea societãþilor comerciale a fost
destul de puternicã. Creditul negu-
vernamental acordat societãþilor
comerciale a crescut, o creºtere in-
teresantã având loc ºi pe segmen-
tul creditului de investiþii. Pe mã-
surã ce piaþa oferã condiþii din ce
în ce mai bune, anteprenorii ajung
la concluzia cã trebuie sã investeas-
cã din ce în ce mai mult în capaci-
tãþi de producþie, în creºteri de ca-
pacitate, în majorarea cotei de pia-
þã, în introducerea unor produse
noi etc., ne-a mai explicat Sergiu
Oprescu, adãugând: "Când antre-
prenorii ajung la astfel de conclu-
zii, atunci au nevoie fie de cash-ul
pe care l-au economisit pentru un
astfel de moment, fie de angajarea
de credite pentru realizarea impor-
turilor tehnologice necesare, a li-
niilor de producþie, pentru creºte-
rea eficienþei anumitor utilaje etc.
Toate acestea sunt importuri de

tehnologii ºi de maºini pe termen
mediu ºi lung ºi finanþarea lor nu
se face din capital de lucru. Atunci
când începi sã decelezi ºi sã simþi o
creºtere a nivelului creditului ne-
guvernamental adresat investiþii-
lor, este momentul în care îþi dai
seama cã existã un confort, cel pu-
þin psihic, la nivelul anteprenorilor
cu privire la predictibilitatea me-
diului economic, la aºteptãri, la o
anumitã încredere în viitor. Eu sper
ca aceastã încredere sã continue ºi
în 2017 ºi ca nivelul de încredere
pe care mediul de business îl are în
economie sã creascã, pentru cã
abia atunci vom putea vorbi de
creditare acceleratã pe segmentul
respectiv".

Domnia sa subliniazã cã este ne-
voie de creditare ºi cã sistemul
bancar are o anumitã robusteþe ºi
are o stabilitate structuralã care îi
permite sã îºi îndeplineascã mult
m ai pu t e r ni c m and at u l d e
finanþator.

ªeful ARB: "Structura

sistemului nostru bancar

aratã cã suntem

cvasiintegraþi în Uniunea

Bancarã Europeanã"

ARB a susþinut intrarea României
în Uniunea Bancarã Europeanã,
ne-a mai spus Sergiu Oprescu, su-
bliniind, totodatã, cã robusteþea si-

stemului de care discutãm aratã cã
þara noastrã ar fi un partener solid
ºi un punct de stabilitate, nu un
obstacol pentru dezvoltarea unei
astfel de structuri.

Bancherul ne-a explicat: "Un alt
element pe care trebuie sã îl luãm
în calcul este faptul cã deja struc-
tura sistemului bancar din Româ-
nia aratã cã noi suntem cvasiinte-
graþi în Uniunea Bancarã Europea-
nã, pentru cã 75% dintre activele
bancare din România aparþin unor
bãnci sistemice europene ºi, în
mod implicit, aproape 70% din ca-
pital aparþine acestor bãnci. Aproa-
pe implicit, sistemul bancar româ-
nesc este deja ancorat în Uniunea
Bancarã Europeanã. Cred cã este
important ca noi sã stãm în «bucã-
tãrie» atunci când se preparã felu-
rile acestea de mâncare, pentru cã
vom vedea ce va fi servit din punct
de vedere al reglementãrilor ºi
care va fi impactul asupra subsidia-
relor care opereazã în România.
Cred cã aici BNR are o poziþionare
inteligentã - decât sã stea în afarã
ºi sã vadã ce i se serveºte, mai bine
se uitã înãuntru ºi urmãreºte cum
se construieºte. Intrarea în Uniu-
nea Bancarã Europeanã mai are un
rol, care nu trebuie neglijat - elimi-
nã o mare parte din potenþialul risc
de contagiune. Pentru cã aborda-
rea la momentul respectiv este o
abordare pe grup, pe cluster, pe
întreg grupul financiar, inclusiv cu
implicaþiile «cross border» pe care
grupul financiar le poate avea la
momentul respectiv".

Sistemul bancar din þara noastrã
îºi va continua trendul de consoli-
dare, este de pãrere Sergiu Opres-
cu. Domnia sa ne-a spus cã pe pia-
þa româneascã "vor fi instituþii fi-
nanciare care vor aplica o strategie
de creºtere numai pe bazã organi-
cã, dar vor fi ºi altele care vor abor-
da o strategie mixtã, ºi anume de
achiziþionare fie de bãnci, fie de
portofolii performante ale unor
bãnci, cuplatã cu o strategie de
creºtere organicã".

Domnul Oprescu apreciazã cã
existenþa oportunitãþilor de conso-
lidare aratã cã, de fapt, avem un
excedent de bãnci de dimensiuni
nu foarte ridicate, din punctul de
vedere al cotei de piaþã.


